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2 |  L’anàlisi  | Guerra Civil

Pilar Abián 

Fa més de 80 anys que al cementiri 
de Montcada hi ha enterrades 

sense identificar al voltant de 700 
persones que van ser víctimes de 
patrulles de la CNT i les FAI durant 
els primers mesos de la Guerra Ci-
vil, a la reraguarda republicana . Les 
despulles es troben sota un parterre 
de gespa sens cap senyalització que 
indiqui la seva existència, un oblit 
que la Direcció General de Memòria 
Democràtica –vinculada al Depar-
tament de Justícia, Drets i Memòria 
de la Generalitat–vol subsanar. És 
per això que ha encarregat un treball 
tècnic per documentar el contingut 
de la fossa i determinar de manera 
exacta quines persones van ser in-
humades; quines van ser exhuma-
des, identificades i lliurades als seus 
familiars, i quantes en resten sense 
detallar. L’estudi té el propòsit de 
dignificar les víctimes i visibilitzar 
l’espai, incorporant informació so-
bre els fets històrics. 

La Direcció General de Memòria 
Democràtica fa mesos que va in-
formar l’Ajuntament sobre la vo-
luntat de fer aquesta intervenció. El 
PSC també va presentar a principi 
d’any una proposta de resolució al 
Parlament en el mateix sentit.

Història fosca
Al cementiri montcadenc ostenta 
la trista fama d’acollir la fossa més 
gran de la violència a la rereguarda 
republicana a Catalunya. Els assas-
sinats es van repetir gairebé a diari 
entre el juliol del 1936 i el maig del 
1937, moment en què la Generali-
tat desfà els comitès antifeixistes i 

ordena obrir una investigació per 
tal de depurar-ne responsabilitats. 
L’encàrrec el va assumir el jutge 
Bertran de Quintana, qui va ordenar 
una primera exhumació de cossos 
per procedir a la seva identificació. 
Els treballs, però, només van du-
rar quatre mesos –de l’octubre de 
1937 fins al gener de 1938–, i van ser 
interromputs davant l’avenç de la 
guerra. En aquest període, es van ar-
ribar a exhumar uns 400 individus, 
que van tornar a ser enterrats en 
una altra fossa al mateix cementiri. 

Posteriorment, un cop acabada 
la Guerra Civil, les autoritats fran-
quistes van desenterrar uns 1.200 
cadàvers, dels quals aproximada-
ment 700 no van ser identificats i 
són els que avui dia reposen al ce-
mentiri local. 

L’estudi que s’està fent actual-
ment respon a la voluntat d’abor-
dar de manera global la preservació 
de la memòria de les víctimes de la 
guerra d’ambdós bàndols, tal com 
estableix la llei catalana del 2009 
de localització i identificació de les 

persones desaparegudes durant 
el conflicte bèl·lic. Es dona la cir-
cumstància que, mentre l’esmen-
tada fossa queda amagada sota un 
parterre, el cementiri local sí té un 
monument dedicat a cinc militars 
revoltats, una columna de làpides 
que homenatja una vintena de car-
lins partidaris del cop d’Estat i una 
altra filera de tombes on reposen 21 
montcadencs que van ser executats 
a altres indrets i posteriorment en-
terrats al municipi. 

En aquest últim cas, la majoria de 
les víctimes –religiosos, empresa-
ris, comerciants i polítics de la Lli-
ga Regionalista–, assassinades per 
la CNT i les FAI, no estaven a favor 
de l’alçament militar, tot i tenir un 

Prop de 1.300 persones van ser executades a la tanca del recinte, a l’inici de la Guerra Civil

Memòria històrica

La Generalitat documentarà 
la fossa del cementiri local

L’estudi té el propòsit de 
dignificar les víctimes 
i visibilitzar l’espai, 
incorporant informació 
sobre els fets històrics

Al cementiri també hi 
ha exemples de com 
el franquisme es va 
apropiar la memòria de 
represaliats amb objectius 
propagandístics

Episodi recollit 
al llibre ‘940 dies’ 
i al reportatge 
‘La batalla contra 
l’oblit’ 
Els cronistes locals Ricard Ramos 
i Josep Bacardit van narrar l’epi-
sodi viscut al cementiri local en 
el llibre 940 dies. La guerra civil a 
Montcada i Reixac sobre el qual La 
Veu va fer un reportatge l’any 2015 
titulat ‘La batalla contra l’oblit’, 
que es pot veure al canal Youtube 
del mitjà i que recull diferents tes-
timonis sobre successos vinculats 
al conflicte bèl·lic. PA

perfil conservador. És per aquest 
motiu que la investigació de la fos-
sa montcadenca servirà tant per 
explicar els crims a la rereguarda 
republicana, com per exemplificar 
com el franquisme es va apropiar 
la memòria d’alguns represaliats 
amb objectius propagandístics.

 Taüts amuntegats al cementiri montcadenc per acollir cossos exhumats a principi de la dècada del 40 Associació Cultural
laveu.cat
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Inversions | Territori

  935 648 505 / 674 771 962        montcadaempren@montcada.orgInformació:

TALLERS PER A PERSONES EMPRENEDORES I EMPRESÀRIES 2023

   De 9 a 14 h

“ Coopera perquè el teu negoci  
sigui viable abans”

Presencial

Inscriu-te aquí14 de setembre Inscriu-te aquí18 i 19  de setembre    De 9.30 a 13.30 h (dos dies) 

“ Presenta els teus impostos  
per Internet i estalvia temps”

En línia

La ministra de Transports, 
Mobilitat i Agenda Ur-

bana, la socialista Raquel 
Sánchez, acompanyada del 
secretari general d’Infra-
estructures, Xavier Flores,  
va explicar el 14 de juliol a 
Montcada i Reixac les inver-
sions que el Ministeri i Adif 
tenen previst fer en breu al 
municipi. Sánchez va anun-
ciar projectes com les remo-
delacions de les estacions de 
Montcada Bifurcació i de Mas 
Rampinyo i la dotació d’1,2 
milions d’euros per a la cons-
trucció de 32 habitatges pro-
tegits a la Rasa.

“Més enllà del soterrament 
de l’R2, que es troba ja en la 
recta final d’adjudicació, te-
nim previstes altres actuaci-
ons que en total sumen apro-
ximadament 850 milions 
d’euros”, va emfatitzar la mi-
nistra durant la seva trobada 
amb la premsa després d’ha-
ver-se reunit amb l’alcalde, 
Bartolo Egea, el president de 
l’Àrea Territorial i Mobilitat, 
Andreu Iruela –ambdós del 
PSC–, i dos representants de 
la Plataforma Tracte Just So-
terrament Total (PTJST). 

Actuacions
El conveni per remodelar l’es-
tació de Mas Rampinyo, aca-
bat de signar, inclou adequar 

l’edifici, arranjar les andanes i 
un pas soterrat segregat per a 
viatgers i vianants. Les obres 
costaran al voltant de 4 mili-
ons d’euros i, segons la mi-
nistra, es podrien adjudicar 
abans de final d’any.

A l’estació de Bifurcació, el 
projecte previst està en fase 
de redacció i la seva execució 
costarà prop de 60 milions 
d’euros.

Desdoblament de l’R3
Un altre projecte ferroviari 
que afecta el municipi, el del 
desdoblament de l’R3 entre 
l’estació de Bifurcació i la de 
Mollet-Santa Rosa, també ha 
estat notícia aquests dies ar-
ran l’adjudicació per part del 
Ministeri de la redacció del 
corresponent estudi informa-
tiu per un import d’1,3 mili-
ons d’euros. Aquest informe 
serà clau per determinar si es 
mantindrà l’actual traçat de 
la línia per Mas Rampinyo o 
caldrà variar-lo per encabir 
una segona via.

“És una excel·lent notí-
cia per al municipi, ja que 
el desdoblament respon a 
una reivindicació històrica 
de la localitat”, va dir Egea, 
tot afegint que la intervenció 
serà complexa, però com-
plirà amb un doble objectiu, 
aconseguir la integració ur-
bana del ferrocarril i millorar 
el servei de la línia. 

La ministra de Transports, Raquel Sánchez, anuncia les actuacions que es faran a curt termini

Infraestructures ferroviàries

Les inversions previstes al municipi 
ascendeixen a 850 milions d’euros
Pilar Abián Montcada

 La ministra, Raquel Sánchez, acompanyada de l’alcalde, Bartolo Egea, durant l’atenció als mitjans Pilar Abián
laveu.cat

Malestar de part de l’oposició en no haver estat 
convocada la Taula del Soterrament
El fet que, argumentant manca de temps a 
la seva agenda, la ministra no es reunís amb 
la Taula del Soterrament –la comissió on hi 
ha representats la Plataforma Tracte Just, els 
grups municipals i partits polítics– va causar 
malestar entre els grups majoritaris a l’opo-
sició –ECP i ERC–, i la pròpia Plataforma. 
“Creiem que és una manca de respecte cap 
a les persones que hem estat tres anys i mig 
fent un seguiment mensual del projecte”, 
va manifestar l’exalcaldessa i portaveu dels 
comuns, Laura Campos.
També ERC, a través d’un comunicat, va parlar 
obertament del “trencament del consens” 
existent fins ara al voltant del soterrament 

de l’R2 per part del nou govern PSC-Vivimir 
i va acusar els socialistes de camuflar un acte 
electoral com una visita institucional.
Responent a la polèmica, en la primera reunió 
de la Taula del Soterrament del nou mandat, 
feta el 19 de juliol, l’alcalde va assegurar que 
va ser el Ministeri el que va marcar l’apretada 
agenda de la ministra, tot afegint que la volun-
tat del govern és “mantenir la mateixa essència 
del que s’ha fet fins ara, amb transparència, 
consens i fent front comú per defensar els 
interessos del municipi”. A la trobada també 
es va informar que a principi d’agost se sabrà 
quina és la UTE a la qual s’adjudicaran les obres 
del soterrament de l’R2. PA
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Aquest estiu
fes el que t’agrada
a la fresca.

Llegeix, estudia,
descobreix,
investiga.

Descobreix els equipaments públics
on gaudir de temperatures més
confortables al costat de casa.

Col·laboració:

refugiclimatic.amb.cat
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Govern local | Política

El primer Ple extraordinari 
del nou mandat, fet el 6 de 

juliol per aprovar el nou car-
tipàs, va escenificar la con-
frontació de l’antic govern de 
coalició (ECP i ERC) amb l’ac-
tual (PSC-Vivimir). Durant la 
primera sessió, el punt més 
criticat per part dels princi-
pals grups de l’oposició va ser 
la decisió d’aprovar el sou del 
càrrecs electes –congelats des 
del 2019– amb un augment 
del 8% per actualitzar-los a la 
pujada de l’IPC. El punt es va 
aprovar amb els vots favora-
bles dels socis de govern i PP i 
la negativa d‘ECP, ERC i Vox.

Retrets de l’oposició
Els portaveus a l’oposició 
Laura Campos (ECP) i Jordi 
Sánchez (ERC) van monopo-
litzar el debat qualificant l’in-
crement d’“injustificat”, tot 
recordant que al 2015, quan 
ambdues forces van arribar al 
govern, van abaixar els sala-
ris un 25%.També van centrar 
les seves crítiques en el soci de 
govern del PSC, Vivimir, i en el 
seu portaveu, Rafa Ruiz, a qui 
van acusar d’haver utilitzat 
els sous de forma partidista 
per fer “joc brut i demagò-
gia” contra l’antic govern a 
les seves xarxes socials. “Ens 
van tractar com com si fossim 
delinqüents i ara no han tri-
gat ni un mes a apujar-se el 
sou i, a sobre, el vinculen amb 
l’augment anual que s’apliqui 
als funcionaris”, va retreure 
Campos. 

Per la seva banda, Sánc-
hez va voler deixar palès que 
ser càrrec públic requereix 
dedicació i preparació i que 
els sous i els perfils no sem-
pre s’ajusten a aquest elevat 
grau d’exigència. “Alguns 
regidors hem renunciat a 
un salari més alt en el sec-

tor privat per dedicar-nos 
a la política”, va manifestar 
l’edil, tot lamentant l’“es-
tratègia populista de partits 
com Vivimir o Vox per de-
gradar la classe política”.

Resposta del PSC
La portaveu socialista Nani 
López va ser l’única regidora 
del govern que va interve-
nir per rebatre les crítiques 
dels dos principals partits a 
l’oposició. “No confonguin 
la ciutadania, l’actualitza-
ció dels sous està per sota del 
14% de la inflació acumulada 
des de 2019 fins al 2022″, va 
dir l’edil. L’alcalde, Bartolo 
Egea, i el portaveu de Vivi-
mir, van optar per no replicar 
l’oposició.

Nou cartipàs
La nova estructura d’àrees i 
regidories també va generar 
debat. “És un repartiment de 
cadires que no respon a les 
necessitats del municipi i que 
mostra un desconeixement 
del funcionament del con-
sistori”, va criticar Campos, 
tot qüestionant alguns dels 
canvis introduïts a l’organi-
grama.

López va retreure a la por-
taveu d’ECP el to de la seva 
intervenció que va qualificar 
de “destructiu” en contra-
posició a la manera de fer del 
grup socialista quan estava a 
l’oposició. 

“Nosaltres hem guanyat 
les eleccions; deixi’ns tre-
ballar i demostrar que sa-
bem governar”, va replicar 
López. En la mateixa línia, 
l’alcalde va afegir que l’exe-
cutiu ha proposat el cartipàs 
entenent que és una millo-
ra. “Si veiem que hi ha coses 
que no funcionen, no tenim 
cap inconvenient a fer les 
rectificacions que calguin”, 
va assenyalar Egea.

Agre debat entre govern i oposició 
pel nou cartipàs i pel sou dels edils

Ple extraordinari

ECP i ERC critiquen la pujada del 8% dels salaris, congelats des del 2019, per ajustar-los a l’IPC

Lluís Maldonado  Montcada

El primer Ple del nou mandat va servir per aprovar el nou organigrama del consistori  Lluís Maldonado

‘No han trigat ni un mes 
a apujar-se el sou i, a 
sobre, el vinculen amb 
l’augment anual que 
s’apliqui als funcionaris’ 
Laura Campos
Portaveu d’ECP

‘No és una pujada de 
sou, és una actualització 
de l’IPC, que és inferior 
a la sumada els darrers 
quatre anys’
Nani Lopez
Portaveu del govern

‘Denunciem l’estratègia 
populista i la demagò-
gia que ha fet Vivimir 
per degradar la classe 
política ’ 
Jordi Sánchez
Portaveu d’ERC

Salaris inferiors als que hi havia fa 20 anys

Durant les dues darreres dècades els salaris 
dels càrrecs electes a l’Ajuntament han 

estat estancats o retallats. La remuneració de 
l’actual alcalde, Bartolo Egea (PSC) –55.944 
euros bruts anuals– està 10.000 euros per sota 
del que cobrava un dels seus predecessors, el 
també socialista César Arrizabalaga, l’any 
2003, amb un sou brut de 66.028 euros –el 
més alt que hi ha hagut fins ara.
Igualment, els nous regidors amb dedicació 
exclusiva tenen una remuneració inferior a 
la de fa 20 anys –44.755 euros bruts, enfront 
els 49.520 que percebien aleshores. 
A partir del 2011 i després d’estar vuit anys 
congelats, els salaris van començar a anar a 

la baixa. En l’inici del mandat presidit per M. 
Elena Pérez (PSC), el sou de l’alcaldessa es va 
rebaixar un 10% i el la de la resta d’edils, un 
5%. Al 2015, ICV-EUiA-ERC i Círculo Podem, 
amb Laura Campos (ICV-EUiA) al front, van 
aplicar una reducció de les retribucions del 
22,8%.  L’únic augment registrat en els dar-
rers 20 anys, del 3,6%, es va donar a l’inici 
del mandat 2019-2023. 
En comparació amb d’altres municipis veïns, 
el sou de l’alcalde montcadenc també està 
per sota de la mitjana. Com a exemple, el de 
Ripollet cobrarà 63.888 bruts l’any; el de la 
Llagosta, 58.079; el de Barberà, 61.201, i l’al-
caldessa de Sant Adrià, 57.750 euros. PA

laveu.cat
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Mandat | Política

Fer un pla de xoc per mi-
llorar el manteniment i la 

neteja de la via pública, crear 
un Consell Econòmic i Social 
que treballi per atraure em-
preses tecnològiques al mu-
nicipi i potenciar la policia de 
proximitat són els principals 
objectius a treballar pel nou 
govern durant els primers 
100 dies de mandat. Així ho 
va anunciar el 18 de juliol 
l’alcalde, el socialista Bartolo 
Egea, acompanyat dels mem-
bres de l’executiu de coalició 
PSC-Vivimir.

En una compareixença 
de premsa feta a la llera del 
Besòs, a l’altura de la Casa de 
les Aigües, Egea va enumerar 
algunes de les accions que es 
volen articular en els prò-
xims mesos i per a les quals 
es treballaran els correspo-
nents plans de viabilitat eco-
nòmica –el cost de les inter-
vencions no es va concretar.

“La ciutadania té la per-
cepció que la via pública es-
tà deixada, amb manca de 
manteniment i de neteja, 

per això ens hem proposat 
asfaltar abans d’acabar l’any 
els carrers Masia, Bogatell i 
mossèn Joaquim Castellví”, 
va anunciar l’edil.

En matèria de neteja, el 
govern té la intenció de po-
sar en marxa un pla ano-
menat ‘Fem dissabte’, con-
sistent a fer quinzenalment 
una actuació integral a cada 
barri, una mesura que es vol 
incloure en el plec de condi-
cions del nou contracte del 
servei. 

Altres intervencions que 
l’executiu vol dur a terme són 
pintar la passarel·la del pont 
de La Salle i el pont blau de 
la Font Pudenta; dignificar 
la rotonda del carrer Bach, a 
Mas Rampinyo, i remodelar 
el paviment de la plaça que hi 
ha davant de l’INS La Ribera.

Economia i seguretat
En l’ambit de la promo-
ció econòmica, l’alcalde va 
anunciar que es crearà el 
Consell Econòmic i Social, 
un nou ens en què es vol que 
estiguin representats, jun-
tament amb l’administració 
local, empresaris i sindicats. 
“Volem establir un nou mo-
del de diàleg entre els agents 
econòmics i socials per fer 
que el municipi sigui un pol 
d’atracció per a noves em-

preses, especialment del sec-
tor tecnològic”, va assenya-
lar Egea.

Finalment, en l’apartat de 
seguretat, l’alcalde va posar 
el focus en potenciar el con-
tacte entre la Policia Local i 
la ciutadania. “La intenció 
és recuperar la policia de 
proximitat, que en el darrer 
mandat es va anar perdent, i 
potenciar les xarxes socials 
del cos com a eina de comu-
nicació amb els veïns”, .

Crítiques d’ERC
En un comunitat, ERC –amb 
quatre regidors a l’oposició– 
ha qualificat les primeres acci-
ons que té previst dur a terme 
el govern com a “mesures de 
molt poca profunditat política 
que demostren la manca de 
projecte per la ciutat a llarg 
termini”. En el mateix escrit, 
els republicans han criticat la 
manca de mesures extraordi-
nàries de l’executiu de coalició 
per fer front a l’onada de calor.

Presentats els eixos de treball 
fixats en l’inici del nou mandat

Primers 100 dies

L’executiu es vol centrar en la via pública, la promoció de l’economia local i la seguretat ciutadana

Pilar Abián  La Ribera

L’alcalde, acompanyat de l’equip de govern, durant l’acte de presntació Pilar Abián

‘La ciutadania té 
la percepció que 
la via pública està 
deixada, amb manca 
de manteniment i de 
neteja’
Bartolo Egea, alcalde
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Llibres  | Cultura

CURSOS  
DE FORMACIÓ  

PER A PERSONES 
ADULTES

C
F
A
-
M
i
R Matrícula:  

a partir del 
4 de setembre

INFORMACIÓ

Al mateix centre:  de dilluns a dijous, de 10 a 13 h 
i de 16 a 20 h; divendres, de 10 a 12 h

A la web: www.agora.xtec.cat/cfa-montcada

 Graduat en Educació 
Secundària (ESO)

 Preparació a les proves 
d’accés a Cicles Formatius  
de Grau Mitjà i Grau Superior

 Català inicial (A1 del Marc 
Europeu de les llengües)

 Informàtica: Acreditació ACTIC 
bàsic, mitjà i avançat

 Anglès: Inicial, A1, A2.1 i 
A2.2 (certificats homologats 
pel Marc Europeu de les 
llengües)

 Llengua Castellana (Spanish 
lessons): Inicial, A1, A2 i B1

 Aprendre a llegir i escriure

 Perfeccionament de la 
lectoescriptura

L’alliberament del personal dedicat al préstec permetrà ampliar l’oferta d’activitats

El nou servei d’autopréstec rep bones 
valoracions per part dels usuaris

El servei d’autopréstec de la 
Biblioteca Elisenda, que va 

començar a funcionar el 28 de 
juny, ha rebut una valoració 
positiva per part dels usuaris. 
“El primer dia, van utilitzar el 
nou servei unes 500 persones 
i, en general, tot va funcionar 
força bé, amb algunes peti-
tes incidències que ja hem re-
solt”, ha explicat la directora 
Carla Canongia, qui reconeix 
que la implantació de l’au-
topréstec ha suposat un gran 
esforç per part de la plantilla, 
que va haver de col·locar el xip 
a més de 50.000 documents 
en només cinc mesos. 

Ràpid i senzill
Alguns dels usuaris més joves 
de la Biblioteca Elisenda, com 
Laia Plaza (Mas Rampinyo) 
i Waniya Liza (la Ribera), es 
mostren encantats amb el nou 
servei perquè els permet ser 
“més autònomess i ràpides” 
a l’hora de demanar un docu-
ment en préstec i retornar-lo. 
En canvi, hi ha persones 
adultes com Víctor Navarro 
(Montcada Nova), que prefe-

reixen el tracte amb les perso-
nes que atenen el públic, tot i 
reconèixer que el nou sistema 
és més àgil. L’alliberament 
del personal que es dedicava 
fins ara al servei de préstec 
permetrà ampliar l’oferta 
d’activitats que organitza la 
biblioteca, com ara clubs de 
lectura infantil i juvenil, la-
boratoris de lectura i tallers 
per a gent gran.
Els ordinadors d’autopréstec, 
ubicats a l’entrada de l’equi-
pament, disposen de pantalles 
tàctils que indiquen els pas-
sos que cal seguir i un lector 
de codi de barres. Per sol·lici-
tar un document en préstec o 
consultar l’estat del compte, 
cal portar el carnet de soci. A 
més, al final de cada procés, 
l’usuari pot imprimir un rebut 
amb el resum de les operaci-
ons fetes i la data de retorn 
dels documents. 

Laura Grau Pla d’en Coll

Una de les treballadores de la biblioteca explica als usuaris com fer l’autopréstec Fotos: Laura Grau

Biblioteca Elisenda

La implicació de les famílies i els voluntaris ha 
estat clau per garantir l’èxit del programa Lecxit, 
que va engegar la Biblioteca Elisenda el passat 
abril amb l’objectiu de millorar la comprensió 
lectora d’infants de primària. Un cop a la setmana 
un voluntari adult i un alumne de tercer es trobaven 
a l’equipament per llegir contes en veu alta durant 
una hora. “El balanç és tan positiu que hem decidit 
continuar el programa el proper curs amb els 
mateixos infants i els voluntaris que vulguin 
continuar”, ha dit la directora. LG

Lecxit tornarà al setembre

La implantació del nou 
servei ha suposat un 
gran esforç per a la 
plantilla, que ha posat 
el xip a més de 50.000 
documents

laveu.cat

laveu.cat
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Arqueologia | Patrimoni

La 23a campanya arqueo-
lògica feta a Les Maleses 

aquest estiu ha permès lo-
calitzar una altra torre de-
fensiva a l’extrem nord del 
jaciment ibèric, una troballa 
que reforça la idea que aquest 
poblat de la Serralada de Ma-
rina era el lloc de residència 
de l’elit governant. “Cada ve-
gada tenim més clar que era 
un enclavament de primer 
nivell, donada la complexi-
tat de la seva estructura de-
fensiva i les grans dimensions 
d’algunes cases”, ha explicat 
Gemma Hidalgo, una de les 
responsables de les excava-
cions. Les característiques 
d’aquest nou element no es 
podran analitzar fins a la pro-
pera intervenció arqueològi-
ca, ja que encara està cobert 
de sediments.

Consolidació
La primera torre de guaita va 
ser localitzada el 2019 a l’ex-
trem sud del poblat, mentre es 

resseguia el perímetre del mur 
que envoltava l’assentament 
–part del qual ha desapare-
gut. Aquesta torre, amb unes 
escales d’accés, és perfecta-
ment visible des que es van fer 
les tasques de consolidació de 
l’estructura, la passada tar-
dor. “És de vital importància 
que les restes trobades es con-
solidin al més aviat possible 
per evitar la seva degradació”, 
remarca Hidalgo, qui celebra 
que en els darrers anys això 
ha estat possible gràcies a les 
aportacions d’institucions com 
l’Ajuntament i la Diputació. 

Durant les excavacions, 
també s’ha trobat una gran 
quantitat de restes ceràmi-
ques. La troballa més des-
tacada ha estat un podall de 

ferro, utilitzat en les tasques 
agrícoles. “És estrany que 
els habitants abandonessin 
una eina com aquesta, ja que 
el ferro era un material es-
càs en aquella època”, opina 
la historiadora. La campanya 
ha comptat amb la partici-

pació d’una trentena de vo-
luntaris, la majoria alumnes i 
exalumnes de l’INS M. Miró, 
però també de persones que 
s’han vinculat al projecte 
després de participar en ac-
cions comunitàries, com les 
recreacions teatrals i les acci-

ons de neteja impulsades per 
la Xarxa de Parcs Naturals. 
“Durant aquests anys, hem 
aconseguit crear un grup de 
persones de diferents edats 
i procedències, unides per 
l’amistat i la passió per l’ar-
queologia”, ha clos Hidalgo.

Laura Grau 

La troballa reforça la idea que aquest 
assentament acollia l’elit governant

Les Maleses

Localitzada una 
segona torre de 
defensa al poblat

Voluntaris treballant i, en segon terme, la primera torre defensiva, ja consolidada AM

Sergio Jiménez, futur historiador
L’experiència de participar a les campanyes arqueològiques 
de Les Maleses com alumne de l’INS M. Miró ha estat un dels 
motius que han empès Sergio Jiménez, de 17 anys, a cursar 
el Grau d’Història a la UB. Vinculat als Amics de Museu –ha 
intervingut en dues recreacions històriques–, aquest jove 
voluntari destaca l’emoció que sent quan l’equip fa alguna 
troballa interessant. “La feina de moure terra i pedres és 
dura, però l’esforç paga la pena quan apareix algun ves-
tigi del nostre passat”, explica Jiménez, qui també valora 
la relació d’amistat amb els professors i companys, que 
el van animar a presentar-se a les proves de selectivitat 
quan s’estava plantejant deixar d’estudiar per posar-se a 
treballar. LG

‘És vital que les restes 
trobades es consolidin 
el més aviat possible 
per evitar la seva  
degradació’ 
Gemma Hidalgo, historiadora
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Publicitat

ACTIVITATS ESPORTIVES
ADREÇADES A PERSONES A PARTIR DE 16 ANYS

20
23

-2
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4
20

23
-2

02
4

PAVELLÓ 
MIQUEL 
POBLET

ESPAI 
CULTURAL 
KURSAAL

ZONA 
ESPORTIVA 
CENTRE

INSCRIPCIONS 
A partir de l’1 de setembre

MÉS INFORMACIÓ: 
www.montcada.cat 
i www.esportsmontcada.org

CURSOS I TALLERS 
MUNICIPALS

Associació Cultural Mayna | Associació Ballet 
Flamenco Triana | Associació Thirtenn Gold 
| Associació Dansa Oriental Terra Nostra | 
AMEM | Grup puntaires Terra Nostra

MONTCADA I REIXAC 
INSCRIPCIONS 
Del 12 al 30 de setembre (presencial)
La matrícula a l’Aula Municipal de Música i a l’Escola 
Municipal d’Art és oberta durant tot el curs.
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Música | Cultura

ACTIVITATS MUSEU MUNICIPAL 
MONTCADA I REIXAC

SETEMBRE-DESEMBRE 2023

Vine i descobreix el nostre patrimoni!
Iniciem la temporada el 10 de setembre

En només sis anys, el duet d’electropop s’ha convertit en una aposta segura dels festivals

Ladilla Rusa es consolida com una 
banda referent de la música ‘petarda’

Ni en el millor dels seus 
somnis haguessin ima-

ginat que actuarien a festivals 
de música com el Cruïlla –al 
costat de bandes internacio-
nals com The Offspring el 
passat 7 de juliol–ni  davant 
de milers de persones. Així ho 
han manifestat els montca-
dencs Tània Lozano i Víctor 
F. Clares, fundadors de Ladi-
lla Rusa, que s’han convertit 
en un referent de la música 
‘petarda’. 

Periodistes de professió, 
al 2017 van decidir deixar en 
segon pla la feina per provar 
sort amb la música. Sis anys 
després, el duet d’electropop 
ha esdevingut una aposta se-
gura de festivals de diversa 
índole. La banda ha ampliat el 
seu equip fins a les nou per-
sones, entre músics i tècnics 
de producció. “Hem fet una 

evolució increïble, tenint en 
compte que vam iniciar el 
projecte amb l’única preten-
sió de passar-nos-ho bé”, 
diu Lozano, qui reconeix que 
han après molt de l’experièn-
cia, sobretot musicalment. 

Novetats
En la seva gira 2023, el grup 
també compta amb més mit-
jans tècnics, que han permès 
millorar el xou. “Els punts 
fort de la nova escenografia 
són una gàbia enorme, que 
ens permet una major inte-
racció amb el públic, i un sis-
tema d’il·luminació potent”, 

explica la cantant, sorpresa 
que artistes a qui ella admira 
es declarin seguidors del grup. 
Amb dos àlbums publicats –
Estado del malestar i Costum-

brismo mágico–, el duet no es 
planteja fer-ne un tercer, però 
sí llençar temes propis cada 
dos o tres mesos. De moment, 
té una agenda farcida de con-

certs i un altre somni: actuar 
a la final Super Bowl de futbol 
americà amb Rosalía. “Posats 
a somiar, no tenim límits”, 
diu Lozano, tot rient.

Laura Grau  Redacció

El nou xou de Ladilla Rusa incorpora una gàbia i un potent equip d’il·luminació  Lluís Clotet

Grup local

‘Hem fet una evolució 
increïble, tenint en 
compte que vam iniciar 
el projecte amb l’única 
pretensió de passar-
nos-ho bé’
Tania Lozano, cantant
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DIADA NACIONAL  
DE CATALUNYA

Dilluns 11 de setembre de 2023
Plaça de l’Església, 10 h

ACTE INSTITUCIONAL

• Hissada de la senyera

•  PARLAMENTS OFICIALS

•  Actuació musical

•  Ofrena floral de les entitats 
del municipi
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 Diàlegs | Medi natural

Quin és el principal canvi que ha 
observat en la comunitat d’aus del 
Ripoll des del 2005 fins ara?
En l’estudi actual, hem detectat 82 
espècies d’ocells, de les quals 77 són 
autòctones. El 2005, la xifra era me-
nor (64) però, en canvi, la quantitat 
d’exemplars censats de mitjana va 
ser més gran (741 enfront dels 522 
actuals). Aquest canvi s’explica per la 
forta disminució d’alguna espècie que 
era força abundant, com ara la gavina 
riallera, el pardal comú o els ànecs do-
mèstics –alliberats pels hortolans que 
ocupaven un tram del riu. Ara podem 
parlar d’una comunitat més equili-
brada i amb major diversitat.

D’entre aquestes noves espècies de-
tectades, quines destaquen?
Les que més criden l’atenció per la 
seva mida són els ocells piscívors, 
sobretot de la família dels ardèids, 
com el bernat pescaire, el martinet 
blanc i l’esplugabous, i el corb ma-
rí gros. S’han establert a Montcada 
atrets per la presència de peixos al 
riu, tant autòctons –com ara bagres 
i barbs de muntanya– com exòtics 
–per exemple, carpes i llopets de riu.

Quins són els punts de major valor 
ornitològic?
El Ripoll acull la joca més important 
d’ardèids de la província de Barcelona 
–si exceptuem el delta del Llobregat. 
Concretament, hem censat uns 300 
exemplars que dormen en un canyar 
dens. El creixement en alçada d’alguns 
arbres comença a aportar una major 

riquesa ornitològica, com ara una joca 
de corbs marins grossos. També hi ha 
espais curiosos com el pont de l’au-
topista C-33, que ha esdevingut una 
zona de nidificació de tres espècies 
protegides: el ballester, el xoriguer 
comú i el roquerol.  

Segons l’estudi, el nombre d’espè-
cies de mamífers i rèptils també ha 
crescut respecte el 2005.
Sí, durant l’estudi vam detectar ex-
crements de llúdriga sota el pont de la 
Ferreria, si bé no sembla que hi estigui 
establerta.  El que sí hem constatat és 
la presència de porcs senglars, l’ani-
mal de major pes que es pot veure al 
Ripoll, guineus i conills de bosc. Tam-
bé hem detectat la tortuga de rierol, 
la serp verda, la sargantana ibero-
provençal, el dragó comú i l’exòtica 
tortuga d’aigua americana.

Quins factors han permès aquest in-
crement de la diversitat?
D’una banda, hi ha contribuït la xar-
xa de depuradores que hi ha al llarg 
de la conca del Besòs, que evita part 
dels abocaments d’aigües contami-
nades al riu. Això ha permès que els 
peixos apareguin de forma natural, 
atraient les noves espècies. D’altra 
banda, l’eliminació dels horts il·le-
gals que hi havia el 2008 al tram més 

amunt de la carretera C-17 va pos-
sibilitar l’increment de la cobertura 
vegetal, afavorint l’aparició dels ocells 
de caire forestal i els de mosaic, com 
les mallerengues, el rossinyol bord, el 
rossinyol i el pit-roig. El problema és 
que l’ecosistema fluvial és molt fràgil.
 
Quines són les principals amenaces?
Un dels problemes és que quan hi ha 
episodis de pluja, els sobreeixidors 
del clavegueram i de les depuradores 
aboquen al riu aigua residual sense 
depurar. Aquesta entrada d’aigua con-
taminada redueix l’eficàcia de la feina 
que realitzen diàriament les depura-
dores i posa en perill els organismes 
aquàtics. L’única manera d’evitar-ho 
seria construir dipòsits soterrats que 

acumulessin la barreja d’aigua de pluja 
i aigua residual, una actuació molt 
costosa econòmicament. Altres focus 
d’agressions són les avaries puntuals 
de les canonades de serveis que pas-
sen per la conca i els accidents de les 
indústries pròximes.

Tampoc ajuda la presència de perso-
nes a la llera passejant amb gossos 
deslligats.
Aquest és el principal perill per a la 
supervivència de moltes espècies.  El 
pas de persones i gossos per les plat-
ges de còdols on niuen els corriols 
petits compromet greument la se-
va reproducció. Els gossos deslligats 
recorren sovint tota la llera al llarg 
de centenars de metres, espantant 

Xavier Larruy porta més de vint anys estudiant 
l’avifauna de la conca del Besòs. És coautor de 
diversos llibres de divulgació, com ‘La fauna 
vertebrada del Besòs a  Montcada’, i acaba de 
presentar a l’Ajuntament un estudi sobre els ocells 
i altres vertebrats del riu Ripoll, en què constata 
l’augment de la diversitat en els últims 15 anys i 
alhora, també alerta dels perills que l’amenacen.

Xavier Larruy biòleg i expert ornitòleg

‘No podem tractar les lleres dels rius 
com si fossin un espai de lleure més’ 

Laura Grau  La Ferreria ‘Un canyar de la llera 
del Ripoll acull la joca 
d’esplugabous més important 
de la província de Barcelona, 
si exceptuem el delta del 
Llobregat’

Xavier Larruy,  davant d’un dels canyars del Ripoll amb major valor ornitològic  Laura Grau

12 | La Veu de Montcada i Reixac 2a quinzena Juliol/Agost  2023



Diàlegs | Medi natural

Xavier Larruy biòleg i expert ornitòleg

‘No podem tractar les lleres dels rius 
com si fossin un espai de lleure més’ 

‘Caldria dur a terme una 
restauració ecològica del 
tram on es van eliminar els 
horts per tal de recuperar 
la vegetació autòctona de 
ribera’

informatius alertant els propietaris 
de gossos i reforçar la campanya els 
caps de setmana entre març i agost, 
mitjançant agents cívics.

És incompatible la conservació de 
la biodiversitat als rius amb la pre-
sència humana?
Entenc la necessitat de la gent de gau-
dir dels entorns naturals, i més en 
zones amb tanta densitat de població, 
però no podem tractar les lleres dels 
rius com si fossin un espai de lleure  
més, perquè són ecosistemes d’una 
gran fragilitat. I si volem conservar 
la diversitat avifaunística del riu, 
n’hem de cuidar les marges. No crec 
que s’hagi de prohibir un cert ús públic 
de les lleres, però, tenint en compte 
la pressió que suporten, s’ha de re-
gular. Les administracions no poden 
convertir-les en parcs urbans –estal-
viant-se així el cost de fer-ne en sòl 
urbanitzable–, sinó que han de vetllar 
per a la seva conservació, destinant 
més mitjans de control, informació, 
educació ambiental i vigilància.  

Quines altres mesures caldria?
Caldria una restauració ecològica dels 
trams on es van eliminar els horts il-
legals per tal de potenciar un hàbitat 
de ribera amb vegetació autòctona, 
davant la proliferació de la canya, una 
espècie invasora. La manca d’arbres 
madurs amb forats impossibilita la 
reproducció d’un bon nombre d’espè-
cies forestals, per tant, és important 
continuar la instal·lació de caixes niu 
per part de les administracions lo-
cals i associacions. També és urgent 
investigar per què es produeix una 
reducció sobtada de cabal els migdies 
que deixa el riu Ripoll sense cabal al 
tram urbà. Centenars d’esplugabous, dormint en un canyar del Ripoll Manel Gómez

Corbs marins grossos, descansant de dia a la joca del Ripoll Fotos: Xavier Larruy

Xoriguers comuns, al pont de la C-33Niu de corriol petit

els ocells que es troben aturats, fent 
malbé els nius o matant els pollets, 
deliberadament o accidentalment. Per 
això, seria convenient posar cartells 
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13.671 
llars

Aterratge 
d’emergència a 
la passarel·la per 
atendre un veí 
infartat 
Xarxes socials

Caos a la línia R3 
per la caiguda 
d’un arbre entre 
Can Sant Joan i 
Mas Rampinyo
laveu.cat i Xarxes Socials

El més vist

El més comentat

La xifra

SERVEI  LOCAL DE CATALÀ
En línia:

· www.cpnl.cat/inscripcions

Presencialment a la Casa 
de la Vila (C. Major, 32, 4a planta):
· Matí. Del 12 al 15 de setembre, de 9 a 13 h
· Tarda. 13 i 14 de setembre, de 16 a 19 h•  Antic alumnat: 12 i 13 de setembre

•  Nou alumnat: 14 i 15 de setembre cpnl.cat

CURSOS 2023-2024
Matrícula

L’equipament, que estava gestionat des de la 
seva obertura (2004) en règim de concessió 
per l’empresa Geafe, continuarà funcionant 
amb normalitat a partir de l’1 d’agost amb 
l’entrada en vigor dels nous contractes ad-
judicats del servei de neteja, de la gestió de 
personal i administració i del manteniment. 
Es mantenen els preus i  les activitats i s’in-
corporarà un tècnic d’ assessorament a la sala 
de fitness. El regidor d’Esports, Carles Vilalta 
(PSC), ha subratllat que el canvi del model 
de gestió de Montcada Aqua permetrà donar 
“un millor servei més transparent i fiable que 
farà créixer el nombre de persones usuàries 
de l’equipament”. SA

És el tercer municipi 
del Vallès Occidental 
on més ha crescut el 
nombre de domicilis   
en l’última dècada

censades a la ciutat 
fins a l’any 2021

1 d’agost

Nova etapa a Montcada Aqua amb  
la gestió indirecta de l’Ajuntament

Solidaritat 
Èxit del Mulla’t per l’esclerosi, amb més de 2.000€ 
recaptats, 150 participants i 4.900 metres nedats

Política 
Dori Alcalà representa 
Montcada i Reixac  
al Consell Comarcal

23J 
El diputat Paco Aranda assegura que 
el PSC és l’única força que garanteix 
que el soterrament s’executarà

23J 
Gerard Garrido i Juli Fernández 
defensen que ERC és l’opció per fer 
front al feixisme i defensar Catalunya 
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El Quiosc | El resum de la quinzena

El rec es mou 
Força públic a les 
activitats d’estiu 
organitzades el 
mes de juliol a 
Can Sant Joan 
per la Taula 
Comunitària

Solidaritat 
Montcada 
Solidària recull 
750€ per ajudar 
les persones 
refugiades a la 
vetllada poètica 
amb Dèria Teatre

Taula per la Salut

Nova pancarta per reclamar    
la reobertura de les urgències

CCOO va organitzar l’11 i el 12 de juliol diver-
ses conferències i taules rodones per deba-
tre els problemes que afronta el jovent per 
emancipar-se. L’Escola d’estiu va analitzar 
la relació dels joves amb la política, la partici-
pació sindical i la comunicació amb l’objectiu 
de concretar el seu pla d’acció sobre aquest 
sector de la població. L’alcalde, Bartolo Egea 
(PSC), va inaugurar l’edició d’aquest any, tot 
celebrant que el sindicat hagués triat Mont-
cada com a seu de la seva escola. Per la seva 
banda, el secretari general de CCOO al Vallès 
Occidental-Catalunya Central, Iván Ramos, 
va subratllar el compromís del sindicat amb la 
gent jove per afrontar els reptes de futur.  PA

Sindicalisme

El Kursaal acull la 32a edició 
de l’Escola d’estiu de CCOO

Sequera 
Buiden el canal del parc de 
la Llacuna de Mas Duran per 
eliminar la fauna invasora

Nova mesura 
La neteja del mercat dels dimecres 
s’endarrerirà per evitar les hores 
de més calor

Tennis taula 
Oriol Monzó 
guanya la primera 
jornada dels Opens 
Caloret del CTT La 
Unió,amb jugadors 
internacional d’elit

Motociclisme 
Mario Litrán, 
campió de 
Les 24 Hores  
de Resistència  
a la categoria  
de 600cc

Societat 
Més d’una vintena 
de vehicles clàssics 
participen en la II 
Festivitat de Sant 
Cristòfol

Mas Rampinyo 
Reparat 
l’ascensor del 
pas soterrat de 
l’R3, malmès 
per vandalisme 

Fotografia 
Antonio Bermejo inaugura  
la seva primera mostra individual, 
a la Casa de la Vila
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La teva veu | Opinió
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Agricultura urbana, Mas Rampinyo @fidelcasajuana

El camí de la Font Freda 
és una selva intransitable
El camí de la Font Freda és la 
part més selvàtica de Mont-
cada. Per la vorera no s’hi pot 
passar, els arbustos tenen via 
lliure. És una zona molt conco-
rreguda perquè, als matins, és 
on hi ha ombra i resulta impos-
sible avançar direcció al CAP 
de les Indianes amb el cotxet 
de nadó. Una solució?
Neus Herranz, Montcada.

Baches
El Ayuntamiento debería pasar 
la máquina por la calle que hay 
en la Riera de San Cugat, la en-
trada está llena de baches y los 
coches se están estropeando.  
Aurelio Vázquez, 
Terra Nostra.

Árboles muertos
Paseando  por la Vallençana  
he visto una gran cantidad de 
árboles muertos, restos de ra-
mas y de escombros tirados 
sin escrúpulos por algunos 
indeseables. Con esta ola de 
calor el riesgo de incendio es 
muy alto. Sólo falta una fuen-
te de ignición. Para evitarlo 
las autoridades y los medios 
competentes (o inconpeten-
tes viendo lo visto) tienen que 

ponerse manos a la obra (vigi-
lancia, control y regeneración 
de las zonas vulnerables). Una 
campaña publicitaria de pre-
vención son sólo imágenes y 
palabras si no se realizan las 
acciones correctas para evitar 
posibles incendios. 
Domingo Ruiz,  Montcada.

La Tribuna

Som grocs és el crit de guerra 
que hem fet servir les ADF 

(Agrupacions de Defensa Fores-
tal) al recent conflicte que hem 
mantingut amb el departament 
d’Interior, Bombers i Acció Cli-
màtica –que plantejava limitar 
les nostres funcions–, defensant 
la gran tasca que fem les ADF 
i la necessitat  que existeixin.

Però no em vull centrar en un 
conflicte en vies de resolució. 
Vull centrar-me a fer una men-
ció especial a tots els voluntaris 
i voluntàries que conformen les 
ADF, nois i noies, en la seva ma-
joria molt joves, amb empenta i 
ganes de treballar. També hi ha 

persones més grans que aporten 
seny i maduresa, tot  formant 
l’equació perfecta. Persones vo-
luntàries i altruistes, que deixen 
la família, el descans o l’esbar-
jo per fer un servei capdal per 
a la societat i el medi natural. 
Són capaces de passar-se hores 
patrullant d’alt d’un pickup en 
comptes d’estar-se a la platja; 
són capaces de jugar-se la vida 
perquè les flames no destruei-
xin un dels valors més preuats 
que tenim, la natura. Només per 
això ja es mereixen tot el nostre 
respecte.

Respecte quan et criden 
l’atenció per encendre foc quan 
està prohibit; respecte  quan et 
conviden a marxar d’un espai 
natural per risc extrem d’incendi 
(ALFA 3); respecte  quan t’en-
xampen abocant runes o dei-
xalles al medi natural; respecte 
quan van a un servei urgent i 
necessitin pas i un llarg etcètera.

No som ni policies ni bom-
bers, però som un cos d’emer-
gències a l’alçada de la resta, 
amb formació, preparació i res-
pecte cap a tothom, ja que la 
nostra finalitat és la mateixa: 
minimitzar els danys que faci el 
foc al bosc i preservar el nos-
tre medi natural de qualsevol 
agressió. 

Les ADF fem el 32% de les pri-
meres intervencions als incen-
dis forestals. Gràcies a aquest 
percentatge, molts d’aquests 
conats no es converteixen en 
un gran incendi forestal amb 

danys de magnituds incalcula-
bles. Les ADF hi som i volem 
seguir-hi sent, tot defensant 
la natura que ens envolta, que 
és la natura de tots i totes. Així 
que, quan ens veieu patrullant 

o actuant, no penseu que som 
uns flipats, ni ens infravaloreu 
per ser personal voluntari. Som 
persones compromeses amb el 
nostre entorn i ens mereixem 
tot el vostre respecte.

Manel Gómez
President de l’ADF
La Serralada 301

Amb aquest lema, les Agrupacions de Defensa Forestal reivindiquen la seva tasca davant  la possible limitació de funcions

‘Som grocs perquè el verd no es torni negre’

‘No som ni policies, ni 
bombers, però estem 
a la seva alçada, amb 
formació, preparació, 
i respecte cap a 
tothom perquè tenim 
un mateix objectiu, 
preservar la natura’
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Vides | Cinema

Luigi Campos, orgullós 
propietari d’una 
col·lecció de pel·lícula
El montcadenc té un perfil a Instagram amb més de 9.000 
seguidors on parla de cinema d’acció, ciència ficció i terror

Va començar amb cin-
tes VHS i ara compta a 

la seva col·lecció amb joies 
d’edicions limitades en DVD 
i BlueRay que cotitzen ben alt. 
Luigi Campos, de 40 anys, és 
un col·leccionista vocacional 
que comparteix cada setmana 
el millor dels 3.000 títols de la 
seva antologia a través d’Ins-
tagram (@666_horror-mo-
vies), amb més de 9.000 se-
guidors.

Els films d’acció, de cièn-
cia ficció, de terror, de sèrie B 
i Z i d’animació centren el seu 
interès. Amb certa nostàlgia, 
troba a faltar el cinema que 
es feia als anys 80 i als 90: 
“Abans les pel·lícules tenien 
més àni ma, les històries eren 

més poperes, més intenses, 
més artesanals, ara, en can-
vi, tot és més fred i es fan amb 
CGI o pantalla verda (croma) 
i després s’editen i s’animen 
a l’estudi”, lamenta. 

Amb  només 13 anys, va 
aprofitar que els seus pares 
havien marxat per veure sol 
a casa en VHS Harry el Sucio 
(1971) , – un film d’acció pro-
tagonitzada per  Clint Eas-
twood– que van despertar la 
seva gran passió per la panta-
lla gran. A partir d’aleshores, 

Campos es va convertir en un 
asidu dels antics videoclubs 
i també de botigues de se-
gona mà, on va comprar els 
primers títols de terror com 
Viernes 13 (1980), Polter-
geist (1982), Pesadilla en Elm 
Street (1984) i també d’acció: 
Terminator (1984) o Robocop 
(1987). “Dono importància a 
tenir el format físic”, valora. 

Cinema ‘friki’
Campos reconeix obertament 
que el cinema galdós li en-
canta, tot assegurant, mig 
bromejant, que és el seu únic 
vici.   “Si veus Allò que el vent 
s’endugué i ets capaç de mi-
rar després El vengador tóxi-
co, film de sèrie Z– és que ja 
fregues ser molt ‘friki’”, as-
sumeix . El resplandor (1980), 

interpretada per Jack Nickol-
son, és per a ell la millor pel-
lícula de terror que té, seguida 
de Tesis (1996), d’Alejandro 
Amenábar.

 Una de les pel·lícules que 
més li va costar d’aconseguir 
va ser la versió estesa en DVD 
d’El vengador tóxico (1984), 

un títol de sèrie Z converti-
da amb els anys en un film de 
culte.

Luigi Campos continua 
ampliant la seva col·lecció ca-
da vegada que troba l’opor-
tunitat, mentre compagina la 
seva afició amb la feina en un 
centre comercial.

Lluís Maldonado Montcada

Aficions

‘El cinema dels anys 80 
i 90 tenia més ànima  
i era més intens; ara, 
en canvi, és més fred i 
gairebé tot s’anima per 
mitjà de l’ordinador’

Luigi Campos, amb part de la seva col·lecció de films Lluís Maldonado
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Publicitat

Programació d’espectacles
DEL TEATRE MUNICIPAL DE MONTCADA I REIXAC 

SETEMBRE 2023  
GENER 2024

Venda d’entrades a  
www.teatremontcada.cat 

i a l’Auditori Municipal.

DIUMENGE 26 DE NOVEMBRE, 18 h
Onbeat i eFede
DE SIMBA A KIARA, EL TRIBUT  
AL REI LLEÓ
MÚSICA FAMILIAR

DIUMENGE 17 DE DESEMBRE, 18 h
Bitò Produccions
FITZROY
TEATRE

DIUMENGE 7 DE GENER 2024, 18 h
Orquestra Simfònica Sant Cugat
CONCERT DE VALSOS I DANSES
MÚSICA

DIVENDRES 20 D’OCTUBRE, 
a les 20 h i a les 21.30 h
Guillem Albà
MA SOLITUD
TEATRE

DIVENDRES 24  
DE NOVEMBRE, 20 h
Zum-Zum Teatre
EL TESTAMENT
TEATRE

DIVENDRES 10  
DE NOVEMBRE, 20 h
Hause&Richman i Velvet 
Produccions
CONSPIRANOIA
TEATRE

DIUMENGE 22 D’OCTUBRE, 
a les 11 h i a les 12.30 h
Engruna Teatre
UNIVERS
ESPECTACLE  
PER NADONS  

DISSABTE 25  
DE NOVEMBRE, 20 h
Versión Imposible
TRIBUT A EROS 
RAMAZZOTTI
MÚSICA

DISSABTE 30 DE SETEMBRE, 20 h
Sixto Paz i La Villarroel
COST DE VIDA
TEATRE

DIUMENGE 1 D’OCTUBRE, 12 h
Centre de Titelles de Lleida
ES VEN GERMÀ PETIT
TITELLES 2-6

•  Abonament de 5 espectacles per 50 euros. Inclou una entrada per a Cost de vida, 
Ma Solitud, Conspiranoia, El testament i Fitzroy. 

0-3

ÚLTIMES ENTRADES

ÚLTIMES ENTRADES ÚLTIMES ENTRADES

ENTRADES EXHAURIDES

EXHAURITS
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Nissaga de comerç | Història

Els Relat, tres generacions d’apotecaris
Àngel Relat va fundar el primer establiment de la nissaga de farmacèutics l’any 1940, al carrer Major

Amb només 28 anys, Àngel 
Relat (1912-2002) va fun-

dar la seva primera farmàcia 
al carrer Major, el 1940, ini-
ciant així un projecte vital que 
ha continuat viu durant tres 
generacions i que, segura-
ment, es mantindrà una quar-
ta. Quatre dels seus cinc fills 
són farmacèutics, com també 
ho són set dels nou nets. 

En jubilar-se, Àngel Re-
lat li va traspassar la farmà-
cia al seu fill petit Josep. La 
filla gran, Eulàlia, va obrir 
un segon establiment a Mas 
Rampinyo el 1968. Tots dos 
formen part de la segona 
generació que ha continuat 
treballant de cara el públic, 
malgrat que ja han superat 
l’edat de jubilació. “La bo-
tiga és el bressol de les nos-
tres vides”, diu Josep, que als 
72 anys segueix despatxant i 
fent tasques de gestió.Com-

parteix el negoci amb la seva 
filla gran Joana, que n’és la  
cotitular. 

Eulàlia Relat, que es va ju-
bilar al 2008, encara va al-
guns dies a ajudar la seva filla 
i successora al capdavant de 
la farmàcia, Judith Recasens. 
“Prenc la pressió a alguns 
clients i canvio el calenda-
ri de les guàrdies”, explica. 
“Quan hi era la meva mare, 
la farmàcia era un referent 
per als veïns que tenien al-
gun problema”, desta ca Re-
casens, tot valorant que, en 
el seu cas, l’ofici li ha permès 
aprofundir en la seva vocació 
d’ajut als altres.

Júlia, la filla petita de Josep 
Relat, treballa amb la seva 

mare, la també farmàcèu-
tica Carme Pardo, al tercer 
establiment de la nissaga a 
Montcada, inaugurat el 1981 
al carrer Masia de Can Sant 
Joan.

Tercera generació
Les tres farmàcies s’han 
adaptat als nous temps, sense 
perdre la seva essència. “El 
secret dels Relat és que sem-
pre hi som, qualsevol que tru-
ca o ve troba una solució al seu 
problemes i això és una cosa 
que admiro del meu pare i del 
meu avi”, afirma Joa na Relat, 
qui recorda l’antiga farmàcia 
com el punt de trobada d’avis, 
tiets i cosins.“A la farmàcia 
s’hi barregen la part personal, 
la professional i  la familiar, 
però amb el temps he après a 
sentir-me còmoda, sumant 
la vessant social del pare i la 
part cien tífica de la mare per 
continuar fent créixer la his-
tòria familiar”.

Les dues cosines, Judit i 
Joana, no descarten la pos-
sibilitat que algun dels seus 
fills puguin continuar la nis-
saga. “Mentre ho facin amb 
la mateixa sensibilitat dels 
avis i besavis, jo estaré con-
tenta”, emfatitza Recasens. 

Els Relat també tenen llaços 
familiars amb les farmàcies 
de Terra Nostra i Mas Duran.

Farmacèutics

Quatre dels cinc fills 
del fundador són 
farmacèutics i set  
dels seus nou néts 
també ho són

Àngel Relat, tot
un autodidacte
Malgrat que es va formar a 
la Marina, Àngel Relat va 
estudiar farmàcia i va am-
pliar els seus coneixements 
“de forma autodidacta”, tal 
com remarca el seu fill petit, 
Josep. La filla gran, Eulàlia, 
destaca el seu caràcter pro-
per: “Sempre s’oferia per 
ajudar la gent i fer les pri-
meres cures perquè l’am-
bulatori era molt petit”. A 
la foto, la façana de l’antiga 
farmàcia del c. Major. LM

Lluís Maldonado

Josep Relat, amb les seves filles Joana i Júlia Eulàlia Relat, amb la seva filla Judit, a Mas Rampinyo Àngel Relat, a l’antiga farmàcia del carrer Major
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 El retrovisor | Història

laveu.cat

Tortellà, 
unes colònies 
inoblidables
El mas de Can Servosa, llogat a la 
parròquia, va acollir centenars d’infants 
cada juliol des del 1976 al 1985

Han passat més de 48 anys 
des que el Moviment In-

fantil i Juvenil d’Acció Cul-
tural (MIJAC) –més conegut 
com El Cau– triés el mas rural 
de Can Servosa, situat al parc 
natural de l’alta Garrotxa, a 
tocar del poble de Tortellà, 
per convertir-lo en el lloc fix 
per realitzar les colònies du-
rant nou anys. Un espai idíl·lic 
de muntanya a la riba del riu 
Borró, d’aigües cristal·lines i 
grans gorgs, que va omplir de 
records tota una generació  i 
on, encara avui, molts d’ells 
continuen escapant-s’hi amb 
les seves famílies.

El Cau va aconseguir la casa 
per un cúmul de casua litats. 
La germana de la monito-
ra i infermera Montse Delgà 
–que era d’Olot– coneixia 
el propietari, qui va acceptar 
llogar la casa a un preu sim-
bòlic posant com a condició la 
intermediació de Josep Maria 
Juan-Torres, capellà a la par-
ròquia de Santa Engràcia. “El 
mas no tenia ni llum ni aigua. 
Era una casa que vam refor-
mar amb la implicació de to-
tes les famílies per habilitar 
espais de jocs, el menjador i 
la cuina”, recorden Xavi Jané 

i Dolors Calvo, una parella de 
monitors amb 20 anys ales-
hores.“Els infants d’abans no 
són com els d’ara, valoraven 
més l’esforç i el sacrifici”, 
subratlla el matrimoni.

Un vincle que perdura
Anna Guillén i Xavi Paredes són 
dos dels participants a les co-
lònies a la Garrotxa.  “Ens sen-
tíem lliures i hi vam aprendre 
molt”, reconeix Guillén.“Els 
records són tants que hem es-
tablert una relació  gairebé de 
família que perdurarà tota la 
nostra vida”, afegeix Paredes. 
Els dos rememoren com als 
millors records els banys al 
riu, els jocs de nit i les excur-
sions a Besalú, al pont del riu 
Llierca i al santuari de la Mare 
de Déu del Món. 

“Mitja Montcada va pas-
sar per Tortellà”, exage-
ren el matrimoni format per 
Isidre Juanola i Olga Marco, 
montcadencs amb casa d’es-

tiueig al municipi garrotxí, 
que van viure com, durant 
dues setmanes a l’any, el 
tranquil poble s’inundava de 
montcadencs.  També ho re-

corda Susi Espigoler, la mes-
tressa del cafè Roc, on hi ha-
via el telèfon públic des d’on 
els monitors mantenien línia 
directa amb la parròquia. 

Lluís Maldonado

La Garrotxa

Gràcies a les famílies 
dels infants, el MIJAC, 
conegut com el Cau, va 
acondicionar una casa 
rural a la muntanya per 
convertir-la en el destí 
fix de les colònies

Una foto grupal als campaments de l’any 1980  Fotos: Xavier Jané

Mirant el Mundial de futbol, el 1982Els infants, amb disfresses i, al fons, Can Servosa 

Monitors, cuineres i ajudants, el1983 Bany als gorgs del riu Borró
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No t’ho perdis | Agenda

Farmàcies                     juliol/agost/setem-
bre

DL DM DC DJ DV DS DG
21 
Rambla

22 
Relat

23 
Relat

24 
Duran

25
Vila

26
Pardo

27
Guix

28
Quirós

29
El Punt

30
El Punt

31
Rambla

1
Guix

2
Rivas

3
Rivas

4
Duran

5
Recasens

6
Recasens

7
Guix

8
Relat

9
Duran

10
Recasens

11
Relat

12
Rivas

13
Rivas

14
Duran

15
Relat

16
Vila

17
Rambla

18
El Punt

19
Quirós

20
Quirós

21
Vila

22
Rambla

23
El Punt

24
Vila

25
Rambla

26
Pardo

27
Pardo

28
Quirós

29
El Punt

30
Pardo

31
Relat

1
Rivas

2
Duran

3
Duran

4
Pardo

5
Guix

6
Quirós

7
El Punt

8
Recasens

9
Rambla

10
Rambla

11
Rivas

12
Duran

13
Vila

14
Pardo

15
Guix

16
Quirós

17
Quirós

Rivas  c. Conca, 10  Duran av. Terra Nostra, 37  Guix c. Major, 25 
Quirós c. Camèlies, 32  Relat c. Major, 89  Pardo c. Masia, 2 
Rambla Països Catalans, 51 Vila  pg. Jaume I, 26  El Punt pg. Sant Jordi, 5 
Recasens av. Catalunya, 65

21 Juliol 
Cinema a la fresca

Proposta del programa co-
munitari El Rec es mou. Ho-
ra: 20.30h. Lloc: Rec Comtal 
(Can Sant Joan).

25  Juliol
Tennis taula
Open Caloret. Hora: 18h. 
Lloc: La Unió. Inscripcions: 
openscttlaunio@gmail.com 
Organitza: CTT La Unió.

27 Juliol
Mirant el mar

Laboratori sobre ecologia ma-
rina. Hora: 18h. Lloc: Biblio-
teca Elisenda. Inscripcions: 
biblioteques.montcada.cat

Mis fotos
Antonio Bermejo
Fins al 17 de setembre 
es pot visitar a la Casa de 
la Vila la mostra de foto-
grafies d’aquest soci de 
l’Agrupació Fotogràfica de 
Montcada.

Cultura i barri
Mostra col·lectiva
25 de juliol, inauguració 
de la mostra d’aquarel·les 
d’Antonio Ruiz, il·lustraci-
ons d’Héctor Ayén i manua-
litats del Grup de Dones. 
Hora: 19h. Lloc: Kursaal.

28 Juliol
Curset de supyoga
Ioga sobre taula de paddle 
surf. Hora: 17h. Lloc: Mont-
cada Aqua. Organitza: Regi-
doria d’Esports.

3 Agost
Contes clàssics 
Laboratori sobre ‘Alícia en 
el país de les meravelles’, 

de Lewis Carroll. Hora: 18h. 
Lloc: Biblioteca Elisenda. Ins-
cripcions: biblioteques.montca-
da.cat

1 Setembre
Diada de Catalunya
Acte institucional amb la his-
sada de la senyera, actuació 
dels Castellers de Montca-
da i ofrena floral. Hora: 10h. 
Lloc: Plaça de l’Església.
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Denúncia | Esports

DIVENDRES 8  
DE SETEMBRE
12 h. Ofrena floral a la Mare 
de Déu
Església de Sant Maria 
(C. Pins, s/n)

18.30 h.  Lliurament de premis 
del concurs cartells i de dibuix  
de Festa Major
Organitzen: AVV Terra Nostra  
i Escola Mitja Costa

21 h. Pregó de Festa Major 
A càrrec de Mertxe Paredes 
Durán, fundadora de Vestits 
Vermells

21.30 h. Nit Boja

0 h. Disco mòbil, amb animació

2 h. Sessió de DJ

DISSABTE 9 
DE SETEMBRE
9 h. Torneig de futbol 7 (12 hores)
Per a joves a partir de 16 anys
Estadi de futbol de la Ferreria. 
Cal inscripció prèvia  
(50 euros): 669 576 581
Col·labora: FB Montcada  
i Ajuntament de Montcada  
i Reixac

10 h. Modelisme Ferroviari Terra 
Nostra
Casino de Terra Nostra
Organitza: Associació d’Amics 
del Ferrocarril 

11 h. Tot per a la canalla

13.30 h. Sardinada musical
Amb Thematic

17 h. Berenar infantil
A càrrec del Bar Alameda
Organitzen: AVV Terra Nostra  
i Bar Alameda

17.30 h. Disco infantil

18.30 h. Masterclass de ball 
country

A càrrec de Dreamcatchers 
Catalonia
Organitzen: AVV Terra Nostra  
i Dreamcatchers Catalonia

20.30 h. Actuació gegantera
A càrrec dels Gegants de 
Montcada i Reixac.
Recorregut: pl. del Poble a  
Estació Renfe Montcada-Santa Maria

21 h. Festa del Fanalet
Estació Renfe Montcada-Santa 
Maria
Col·laboren: Renfe i Adif 

23.30 h. Concert i ball del fanalet
A càrrec del grup  
Los 80 pasajeros

1.30 h. Sessió de DJ

DIUMENGE 10  
DE SETEMBRE
9 h. Caminada matinal pel Turó 
de Montcada
Sortida: plaça del Poble
Organitzen: AVV Terra Nostra  
i el CIM Montcada

10 h. Modelisme Ferroviari 
Terra Nostra
Casino de Terra Nostra
Organitza: Associació d’Amics 
del Ferrocarril 

11 h. Bicicletada popular
Organitzen: AVV Terra Nostra  
i Action Bikes

12 h. Tot per a la canalla

12 h. Concurs de paelles
Inscripcions i bases  
del concurs, al bar de les 
festes. Cal dur el rosco de gas.

17 h. Festa boja: SORPRESA

18 h. Berenar infantil
A càrrec de la Societat  
de coloms esportius Santa 
Maria de Montcada

19 h. Masterclass de zumba
Amb Ángel Peramos i Muriel 
Pascual

21 h. Sopar de germanor
Amb The Neighbours,  
concurs de pastissos i bingo

23.30 h. Concert
Amb el grup Los Confina2

1.30 h. Sessió de DJ

DILLUNS 11  
DE SETEMBRE 
10 h. Trobada de puntaires
Organitzen: AVV Terra Nostra  
i  Puntaires Terra Nostra

10.30 h. Tornejos d’escacs, 
tennis taula i de cub de Rubik
Els participants al torneig  
de Rubik han de portar el 
propi cub.
Col·labora: La Unió de Mas 
Rampinyo

12 h. Actuació dels Castellers  
de Montcada i Reixac

13.30 h. Concurs d’all i oli
Inscripcions i bases  
del concurs, al bar de les festes

14 h. Fideuà popular
Venda de tickets al bar de l’AVV

17 h. Desfilada de vestits  
de paper

18 h. Ball de gitanes

19 h. Sardanes
Organitza: Agrupació Sardanista 
de Terra Nostra

21 h. Globus dels desitjos
Acompanyament musical,  
a càrrec d’Anna

21.30 h. Havaneres
Amb l’Espingari

22 h. Rom cremat

23 h. Fi de festes
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Majoritàriament, tots els actes es fan a la plaça del Poble i els organitza l’AVV Terra Nostra. Les activitats 
que es realitzen en altres emplaçaments o les organitzen altres entitats estan especificades al programa.

La continuïtat dels Consells 
Esportius de Catalunya es-
tà en perill. La Unió de Con-
sells Esportius de Catalunya 
(UCEC), de la qual forma part 
el Consell del Vallès Occiden-
tal-Sud (CEVOS), ha denunci-
at els problemes de finança-
ment d’aquesta entitat sense 
ànim de lucre, que es dedica a 
la promoció i foment de l’es-
port i l’organització d’activi-
tats esportives per a infants i 
joves en edat escolar. La UCEC 
es va reunir el 8 de juliol en 
assemblea per abordar la 
preocupant situació, agreu-
jada pels endarreriments en 
els pagaments per part del 
Consell Català de l’Esport, 

que en molts casos és l’única 
font d’ingressos per a molts 
consells. En un comunicat, 
la UCEC reclama a la Gene-
ralitat una “solució urgent 
per garantir el funcionament 
continuat de les activitats i 
evitar danys irreparables que 
puguin afectar la nova tem-
porada”.

Dos mesos sense cobrar
El CEVOS, amb dos tècnics 
en plantilla, dona servei a 
les poblacions de Montcada, 

Ripollet, Cerdanyola, Badia i 
Barberà. “Fa dos mesos que 
no cobrem els salaris. La Ge-
neralitat no ha abonat el 20% 
de la subvenció de les tempo-
rades 20-21 i 21-22 ni la tota-
litat de l’última”, ha comen-
tat Esther González, tècnica 
del CEVOS, qui ha afegit que 
aquest any han sobreviscut 
amb un ajut extraordinari de 
la Unió Europea per pal·liar els 
efectes de la pandèmia. 
El CEVOS va moure la tempo-
rada passada prop de 4.000 
esportistes entre els 4 i els 18 
anys amb les lligues escolars, 
la promoció d’esports a cen-
tres educatius i l’organització 
d’altres competicions com els 
campionats comarcals de na-
tació i gimnàstica. 

Els Consells Esportius, en perill
El CEVOS és un dels afectats per la manca de finançament i els impagaments de la Generalitat 

Sílvia Alquézar Redacció

El CEVOS organitza el Campionat comarcal de natació Berta Barcons

L’ens del Vallès Sud va 
donar servei a l’última 
temporada a prop de 
4.000 esportistes

Esport escolar
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En joc | Handbol

Àmplia representació local als Europeus de corfbol
L’AEE Montserrat Miró és un gran 
planter per al corfbol català. Una 
àmplia representació local ha 
nodrit les seleccions catalanes 
que durant el mes de juliol han 
participat al Campionat d’Europa 
de les diferents categories. El 
millor resultat el va aconseguir 
l’equip sots-21, amb Aitana 

Segura a la plantilla, quedant 
a la quarta posició a l’Europeu, 
disputat a Kolin (Txèquia) de l’11 
al 15 de juliol. A més, l’esportista 
montcadenca va ser escollida 
millor jugadora catalana contra 
els Països Baixos.
D’altra banda, Júlia Roura va 
aconseguir la sisena plaça al 

torneig sots-17, jugat l’1 i el 2 de 
juliol a Eindhoven (Països Baixos).
El conjunt sots-15 (a la foto), format 
per Laia Novoa, Leire Puntas, Biel 
Salazar i Pere Gràcia i els tècnics 
Aitana i Pau Segura, també va 
quedar al sisè lloc al campionat 
d’Europa, que va tenir lloc els dies 
8 i 9 a Dunakeszi (Hongria). SA

El montcadenc Oriol San Fe-
lipe s’ha proclamat campió 
d’Europa amb la selecció es-
panyola d’handbol sots-17, 
després de guanyar França a 
la final per 21 a 29. El combi-
nat estatal ha aconseguit la 
medalla d’or de manera bri-
llant, ja que s’ha mantingut 
invicte al llarg de tot el cam-
pionat, que es va disputar a la 
ciutat sueca de Göteborg del 
2 al 8 de juliol.
“Ha estat una experiència 
increïble, una bogeria”, as-
segura el lateral esquerre, qui 
va entrar a la convocatòria del 
tècnic Santiago Urdiales el dia 
abans de començar el torneig 
per substituir un company 
lesionat. “Estava de vacances 
i, quan el meu pare m’ho va 
dir, em pensava que era una 

broma”, explica el jove, qui 
s’ha mostrat molt content de 
participar en l’Europeu. San 
Felipe va disputar els tres 
primers matxs de la fase de 
grups, fent un bon paper.

Trajectòria
El jugador local, format al 
planter del CH La Salle, ha 
debutat enguany a l’equip ju-
venil del Barça, amb el qual ha 
guanyat tots els títols possi-
bles: la Lliga Catalana, la mini 
Copa Asobal i el Campionat 
d’Espanya. “Ha estat un any 
molt bonic en tots els aspec-
tes”, afirma San Felipe, qui 
està becat al Centre de Tecni-
ficació Joaquim Blume, ubicat 
a Esplugues de Llobregat, de 
manera que pot compaginar 
els estudis –aquest curs ha fet 
1r de batxillerat– i la pràctica 
esportiva d’elit. El montca-

denc també és un dels habi-
tuals de la selecció catalana, 
on ha entrat a diverses con-
vocatòries.
De cara al futur, l’esportista 
vol anar pas a pas. “Tinc clar 
que vull continuar estudiant i 
seguir amb l’handbol, a veure 
fins a on puc arribar”, ha in-
dicat el jugador, qui ha afegit 
que la temporada vinent llui-
tarà per seguir progressant en 
el seu equip i per tenir opcions 
d’entrar a noves convocatò-
ries de les seleccions espa-
nyola i catalana. El pròxim 16 
d’agost, el jove començarà la 
pretemporada amb el conjunt 
del Barça B.

Campionat d’Europa

Oriol San Felipe guanya la medalla 
d’or amb la selecció estatal sots-17 
El montcadenc, format al planter de La Salle, ha debutat enguany amb el juvenil del Barça 

Sílvia Alquézar Redacció

Oriol San Felipe, amb la copa de campió d’Europa Laia San Felipe

La competició es va 
disputar del 2 al 8 de 
juliol a la ciutat sueca 
de Göteborg
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Laura Grau

“Des de l’adolescència que m’ha 
agradat la música, però soc bàsica-
ment autodidacta. La meva família 
sempre m’ha donat suport, tot i que 
m’advertia que tingués un pla B per si 
la música fallava. Per això, vaig estu-
diar un grau superior de disseny gràfic. 

“Vaig començar tocant la guitarra als 
inicis d’Itaca Band, però al 2013 vaig 
integrar-me a La Sra.Tomasa perquè 
era una proposta innovadora a Cata-
lunya. Durant un temps, vaig compa-
ginar la música amb altres feines, fins 
que al 2019 vaig apostar-hi al cent per 
cent. Però, just quan estàvem a punt 
de presentar el quart disc, ‘Alegre pero 
peligroso’, va arribar la pandèmia. Da-
vant la incertesa, vaig decidir estudiar 
Educació Social a la UOC. Afortuna-
dament, La Sra Tomasa va remuntar 
aquesta etapa crítica.

“Musicalment, he crescut molt amb 
la banda en aquests deu anys. Hi ha 
hagut un gran salt qualitatiu des del 
primer disc, ‘Corazón, bombo y son’ –
gravat amb moltes ganes i pocs mit-
jans–, fins al segon, ‘Nuestra clave’, on 
ja vam comptar amb l’assessorament 
d’un productor i col·laboracions d’ar-
tistes nacionals i internacionals. 

“Després de publicar el segon disc, 
teníem ganes de tornar a la música 
analògica –l’electrònica començava a 
tenir massa pes. I vam decidir versio-
nar alguns temes de ‘Nue s tra clave’, 
tocar-los en directe amb col·labora-
cions de diferents grups i artistes i en-
registrar-los. Així va néixer ‘Live Ses-

sions’, el nostre tercer àlbum, que ens 
va donar molta projecció. Des d’ales-
hores, no hem parat de fer gires per 
Europa. I al 2021, vam fer el primer 
salt al continent americà.

“Ara acabem de tornar de Colòmbia, 
on vam actuar al festival de salsa més 
important del món, davant de 20.000 
persones. Ens va sorprendre que ens 
incloguessin en aquest esdeveniment, 
perquè no fem salsa en estat pur, però 

la resposta del públic va ser especta-
cular. També ha estat molt emocionant 
tocar aquest estiu a llocs emblemàtics 
com el Lincoln Center de Nova York, 
en la primera gira que fem pels Estats 
Units. Quan viatges, t’adones que hi 

ha més respecte per la feina dels mú-
sics. És molt difícil viure de la música 
en aquest país.

“Ara estem preparant el quart disc 
d’estudi, que veurà la llum  l’any vinent. 
En els últims dos anys, hem aprofitat 
els nostres viatges per Amèrica per 
gravar amb músics d’allà amb l’objectiu 
d’explorar nous camins musicals, incor-
porant estils folclòrics llatinoamericans 
i la sonoritat d’instruments que fins fa 
poc eren desconeguts per a nosaltres.

“Tot i que ja fa quatre anys que no 
visc a Montcada, hi vinc sovint a veure 
la família i els amics. Fins als 15 anys 
vaig jugar al CD Montcada i, de més 
gran, vaig estar vinculat al Casal Popu-
lar El Brot.

‘Viure de la música és difícil en aquest país’

Jordi Sanz
Músic de La Sra. Tomasa

Va fer les seves primeres 
passes al món de la música 
com a guitarra d’Itaca 
Band, fins que al 2013 es 
va incorporar al grup La 
Sra Tomasa, atret per una 
proposta novedosa, que 
combinava els ritmes llatins 
amb la música electrònica. 
Deu anys després, el 
montcadenc Jordi Sanz, 
de 33 anys, ha aconseguit 
viure de la música. 
Després de fer gira per 
Llatinoamèrica i els Estats 
Units, ultima la gravació 
del quart disc d’estudi de la 
banda, que veurà la llum la 
pròxima primavera.

La meva família sempre m’ha 
donat suport tot i que m’ha 

advertit de tenir 
un pla B per si la música falla

Acabem de tornar de 
Colòmbia, on vam actuar 

al festival de salsa més 
important del món

Jordi Sanz, durant l’actuació de La Sra. Tomasa al Festival Salsa al Parque de Bogotà  GBM

A CONTRACORRENT 


